
Proiectele de tip “Prima Casã“
au fost de un real folos

sistemului bancar
ºi nu industriei construcþiilor
Interviu cu domnul Claudiu Georgescu, preºedintele Asociaþiei

Producãtorilor de Materiale pentru Construcþii
Reporter: Cum relansãm piaþa con-

strucþiilor, dupã o perioadã îndelungatã
de scãdere?

Claudiu Georgescu: Nu existã o reþetã
universalã, trebuie avute în vedere ne-
cesitãþile locale prezente ºi de perspec-
tivã, resursele disponibile, cu accent
mai ales pe cele interne. În rest multã
muncã, muncã de calitate ºi remunera-
tã corespunzãtor. Astfel, vom avea o
piaþã a construcþiilor sustenabilã, care
sã þinã seama de necesitãþile prezentu-
lui ºi mai ales de cele viitoare.

Reporter: Ce oportunitãþi de creºtere
întrevedeþi pentru sectorul construcþii-
lor în urmãtorii ani? Este nouã lege a
Parteneriatului Public Privat (PPP) o
astfel de oportunitate? Sau obligaþia
României privind aplicarea prevederi-
lor directivei referitoare la eficienþã
energeticã?

Claudiu Georgescu: La stadiul în care
se aflã acum infrastructura de orice fel,
sistemele edilitare ºi starea fondului de
locuinþe, ar trebui sã lucreze în dome-
niul Construcþiilor cel puþin tot atâþia
oameni ca înainte de 1989.

Parteneriatul public-privat este o
oportunitate cu condiþia sã fie asigurate
condiþii de desfãºurare corecte, fãrã
schimbare de reguli în timpul jocului ºi
capitalul sã fie valorificat la maxim. În
privinþa directivei privind eficienþa
energeticã, mai ales la locuinþe, modul
în care care s-au pus în aplicare progra-
mele de eficientizare îºi aratã pe zi ce
trece carenþele ºi consider cã ar trebui o
nouã abordare.

Reporter: Care este opinia dumneavoastrã
cu privire la Masterplanul pentru Tran-
sporturi, prezentat recent de Guvern?

Claudiu Georgescu: Personal, am vãzut
în ultimii 24 de ani atâtea studii ºi pro-
iecte încât mã îndoiesc cã vom avea su-

port financiar sã angajãm ºi sã finalizãm
obiectivele din acest Masterplan.

Reporter: În acest început de an, au
existat informaþii potrivit cãrora piaþa
imobiliarã ar putea sã se dezmorþeascã
– unii investitori imobiliari anunþã pro-
iecte curajoase pentru aceastã perioa-
dã. Este acesta un semn cã piaþa con-
strucþiilor s-ar putea revigora?

Claudiu Georgescu: Faptul cã tranzac-
þiile imobiliare au avut anul trecut o
contribuþie la PIB la fel ca industria Con-
strucþiilor, trebuie sã fie un semnal de
atenþionare. Capitalurile speculative
din domeniul imobiliar, atrase de per-
spectivele macroeconomice prognoza-

te pentru urmãtoarea perioadã, trebuie
tratate mai atent, fiindcã acolo unde
sunt bani mulþi în joc e firesc sã se încer-
ce o sensibilizare a potenþialilor clienþi.
De aceea, proiectele ambiþioase, anun-
þate cu multã zarvã, trebuie privite cu
atenþie ºi tratate în mod corect. În ulti-
mele zile, de exemplu, s-a anunþat cã un
investitor va construi un ansamblu de
1000 de locuinþe. Titlul era incitant, dar
cine citea cu atenþie vedea cã este un
proiect de lungã duratã, urmând ca în
primul an sã fie construite doar 230 de
locuinþe. ªi cum lumea citeºte mai mult
titlurile, ei bine, atunci este normal sã
se creeze percepþia cã piaþa este în revi-

gorare. Mai mult decât atât, proiectele
de ajutor guvernamental de tip “Prima
Casã“ au fost de un real folos sistemului
bancar ºi nu industriei construcþiilor.

Reporter: Cum au fãcut faþã crizei
companiile din domeniul construcþiilor?
A fost exportul o modalitate de evitare
a falimentului?

Claudiu Georgescu: Companiile mai
mici ºi-au suspendat activitãþile, iar an-
gajaþii au plecat cã persoane fizice sã lu-
creze mai ales pe ºantierele din vest,
companiile mijlocii au redus la minim
personalul, iar multe dintre ele au intrat
în insolvenþã. Au supravieþuit doar câte-
va firme foarte mari, dar ºi în zona lor
planeazã unele suspiciuni. În privinþa
exportului, exportul de forþã de muncã
individualã a fost relevant chiar ºi în
zona Orientului, unde la aceastã orã
întâlnim mulþi constructori cu studii
superioare. O singurã companie române-
ascã a reuºit un contract pentru infra-
structurã în Irak, dar cu o floare nu se
face primãvarã. În privinþa produselor
pentru construcþii, perioada începutã în
2008 a însemnat o scãdere de 40% în
medie a producþiei, iar exporturile sunt
modeste, aceastã decurgând din speci-
ficitatea acestor produse.

Reporter: Care este opinia dvs privind
accesul companiilor la finanþare? Dar
despre costurile de finanþare?

Claudiu Georgescu: Accesul companii-
lor la finanþare se poate vedea con-
sultând statisticile BNR. Reiese foarte
clar cã bãncile acordã mai multã atenþie
împrumuturilor de stat ºi celor pentru
persoanele fizice decât sectoarelor pro-
ductive. Nu este cazul sã discutãm de-
spre costurile de finanþare în momentul
în care diferenþa între dobânda BNR ºi a
celorlalte bãnci naþionale europene
este clar în favoarea ultimelor.

Reporter: Consideraþi cã programul
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"Au supravieþuit doar câteva firme foarte mari, dar ºi în zona lor
planeazã unele suspiciuni."



Prima Casã a ajutat piaþa construcþiilor
sau doar sistemul bancar?

Claudiu Georgescu: Fãrã alte comenta-
rii ºi cifre, numai sistemul bancar!

Reporter: Care sunt modalitãþile de
creºtere a absorbþiei fondurilor europe-
ne în sectorul construcþiilor?

Claudiu Georgescu: Proiecte realiste,
atât ca obiective (necesitãþi), cât ºi ca va-
lori, ºi o atenþie mai mare a autoritãþilor
locale privind modalitãþile de dezvolta-
re a localitãþilor. Nu numai parcuri, tere-
nuri de sport în pantã, ci ºi case pentru
specialiºti, o reîmprospãtare a faþadelor
fondului de locuinþe ºi
alte mãsuri de acest
tip. Aceste mãsuri de
micã amploare, adu-
nate, pot contribui la
ridicarea nivelului de
trai din localitatea re-
spectivã, þinând cont
cã ele presupun pune-
rea în miºcare a forþei
de muncã localã ºi permit dezvoltarea
ei.

Reporter: Actuala legislaþie în dome-
niul achiziþiilor publice este sau nu o
frânã în calea investiþiilor?

Claudiu Georgescu: Rãspunsul la între-
barea dumneavoastrã ar trebui dat
dupã implementarea în România a noi-
lor prevederi adoptate de Comisia Euro-
peanã, în luna ianuarie, privind achizi-
þiile publice. În orice caz, o debirocrati-

zare ºi o mai mare transparenþã, atât la
luarea deciziilor de atribuire, cât ºi pe
parcursul derulãrii contractelor, ar fi bi-
nevenite.

Reporter: Sunteþi la curent cu proce-
dura de „bail -în” a bãncilor (salvarea in-
stituþiilor financiare cu banii deponenþi-
lor) aprobatã anul trecut de UE? Dacã
da, cum comentaþi decizia UE ºi ce efec-
te credeþi cã va avea asupra mediului de
afaceri?

Claudiu Georgescu: Personal, nu consi-
der cã este nevoie ca o bancã sã fie sal-
vatã de banii clienþilor, mai ales cã ea

percepe comisioane
care sã-i acopere riscu-
rile afacerii.

În orice afacere co-
rectã, fiecare trebuie sã
îºi asigure un risc ºi sã-l
m a n a g e r i e z e a s t f e l
încât el sã fie minim.
Nu sunt specialist în fi-
nanþe, dar cred cã va

avea loc o migrare a banilor spre active
bursiere sau active corporale.

Reporter: Vã mulþumesc!
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Claudiu Georgescu:
"Cred cã va avea loc
o migrare a banilor
spre active bursiere

sau active
corporale".
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